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VOORZITTER : De heer André-Emiel Bogaert

– De interpellatie wordt gehouden om 10.29 uur.

Interpellatie van de heer Roland Van Goethem tot
de heer Jaak Gabriels, Vlaams minister van Econo-
mie, Buitenlands Beleid, Buitenlandse Handel en
Huisvesting, over de economische situatie van de
KMO's

De voorzitter : Aan de orde is de interpellatie van
de heer Van Goethem tot de heer Gabriels, Vlaams
minister van Economie, Buitenlands Beleid, Bui-
tenlandse Handel en Huisvesting, over de econo-
mische situatie van de KMO's.

De heer Van Goethem heeft het woord.

De heer Roland Van Goethem : Mijnheer de voor-
zitter, mijnheer de minister, enkele maanden gele-
den heeft de industrie een alarmkreet geslaakt.
Niet lang geleden hebben de KMO’s hetzelfde ge-
daan.

Uit een recente studie van de Unizo blijkt dat het
vertrouwen van de Vlaamse KMO’s en zelfstandi-
gen zich op een dieptepunt bevindt. De opeenvol-
gende afslankingen en de stijging van de werkloos-
heid en van het aantal faillisementen hebben de so-
ciaal-economische barometer van de Unizo in de
rode cijfers gejaagd.

Het vertrouwen in de economie is tot op het peil
van 1999 teruggevallen. De tevredenheid over het
eigen bedrijf is weer even laag als in 1995. In de-
cember 2002 was 25 percent van de KMO’s tevre-
den over de algemene toestand van de economie.
Twee maanden later was dat bij de middelgrote on-
dernemingen nog slechts 19 percent en bij de klei-
ne bedrijven nog slechts 16 percent.

Ondanks de vele beloften van de Vlaamse regering
blijven de KMO’s om meer ademruimte vragen.

Onze ondernemingen blijven op hun honger zitten.
De overheid neemt onvoldoende specifiek op
KMO’s gerichte stimulerende maatregelen.

Het pessimisme van de kleine ondernemers is be-
grijpelijk. Van de administratieve vereenvoudiging
valt in de praktijk weinig of niets te merken. De
Huizen van de Vlaamse Economie zijn nog steeds
niet operationeel. Enkel het Huis van de Vlaamse
Economie te Gent heeft voortijdig de deuren geo-
pend. Aangezien de renovatiewerken nog steeds
niet zijn afgerond, zijn de lokalen echter nog niet in
gebruik. (Opmerkingen van minister Jaak Gabriels)

Er is nog steeds geen decretale basis voor de op-
richting van de Huizen van de Vlaamse Economie.

Ondanks de doorgevoerde verlaging blijft de belas-
tingsdruk betrekkelijk hoog. Ik heb al eerder ge-
zegd dat het hier eigenlijk om een broekzak-vest-
zakoperatie gaat. Minister Vande Lanotte heeft on-
langs overigens hetzelfde verklaard : ‘Ik ga ervan
uit dat de operatie neutraal is, maar ik sluit niet uit
dat de hervorming de eerste jaren een lichte op-
brengst zal genereren die gedeeltelijk zal verdwij-
nen na twee tot drie jaar. Zo zal het effect op een
termijn van vijf tot zes jaar neutraal zijn.’

Ik heb steeds beweerd dat de belastingsverlaging
eigenlijk geen verlaging inhoudt. In feite gaat het
om een verschuiving die de overheid dezelfde glo-
bale inkomsten oplevert. Minister Vande Lanotte is
het nu blijkbaar eens met de stelling dat de belas-
tingsdruk voor de bedrijven eigenlijk even groot
blijft. Volgens hem zullen de bedrijven de komende
twee jaar waarschijnlijk zelfs meer betalen dan
voordien.

Ik zou in dit verband nog even naar de problema-
tiek van de milieuheffingen willen verwijzen. Hoe-
wel de Vlaamse regering hieraan onlangs een
mouw heeft weten te passen, mogen we niet uit het
oog verliezen dat het hier om uitdovende maatre-



gelen gaat. Binnen enkele jaren zullen onze bedrij-
ven, en vooral onze KMO’s, de druk van de milieu-
heffingen ten volle voelen.

Vergeleken met de bedrijven in Nederland, in
Duitsland of in Frankrijk, blijven de Vlaamse
KMO’s met hoge loonlasten en concurrentiële han-
dicaps worstelen. Volgens de Unizo liggen de loon-
lasten in Vlaanderen 10 percent hoger dan in de
buurlanden. De Vlaamse ondernemers vragen de
overheid dan ook terecht om de lat gelijk te leg-
gen. Ze vragen niet om bijkomende voordelen. Ze
willen enkel dezelfde startpositie als hun concur-
renten in Duitsland, in Frankrijk en in Nederland.

De toestand in Irak heeft heel wat onzekerheid te-
weeggebracht. Nu de oorlog ginds is afgelopen,
stellen we vast dat de malaise in Vlaanderen blijft
bestaan. Het einde van de oorlog heeft niet tot een
echte economische heropleving geleid. Hoewel we
ons niet in een echte recessie bevinden, verwacht
iedereen dat de economische situatie de komende
jaren belabberd zal blijven.

Het aantal faillissementen blijft stijgen. Bovendien
zijn steeds minder mensen bereid om een loopbaan
als zelfstandige te beginnen. Dat de KMO’s de rug-
gengraat van de Vlaamse economie vormen, is hier
zeer vaak herhaald. Momenteel is die ruggengraat
op een aantal plaatsen evenwel sterk verzwakt.

Ik hoop dat de minister zich bewust is van de
groeiende malaise in de Vlaamse KMO’s. Mijnheer
de minister, welk antwoord kunt u geven op de
specifieke vragen van de kleine ondernemers ?
Welke maatregelen kunt of wilt u treffen om de
huidige negatieve trend om te buigen ?

De voorzitter : Minister Gabriels heeft het woord.

Minister Jaak Gabriels : Mijnheer de voorzitter,
vooreerst zou ik even willen opmerken dat de
Vlaamse regering de oorlog in Irak nooit de be-
langrijkste oorzaak van de economische achteruit-
gang heeft genoemd. We hebben deze oorlog
steeds omschreven als de druppel die de emmer
deed overlopen. De slechte economische situatie in
de VS heeft een veel grotere invloed op onze eigen
economie.

De buitenlandse schuld van de VS is veel groter
dan normaal. Bovendien is de binnenlandse schuld
in de VS veel te hoog opgelopen. De heer Noels
van Petercam heeft die situatie onlangs geanaly-
seerd. Volgens die analyse moeten de problemen in

de VS worden opgelost voor we hier een herople-
ving zullen beleven.

Uit het artikel van de heer Noels blijkt tevens dat
de invloed van de oorlog in Irak op de economi-
sche conjunctuur slechts 25 percent bedraagt, de
economische conjunctuur wordt voor 75 percent
door andere factoren beïnvloed. We mogen er bij-
gevolg niet van uitgaan dat de economie zal herop-
leven omdat de oorlog is afgelopen. Dat zou een
foute benadering zijn.

De heer Roland Van Goethem : Mijns inziens heeft
de slechte economische situatie in Duitsland er ook
iets mee te maken.

Minister Jaak Gabriels : Uit bepaalde elementen
blijkt dat de heropleving zich in Duitsland iets
sneller dan verwacht zou kunnen voordoen. Dit
blijft echter koffiedik kijken. We moeten afwachten
hoe de situatie ginds evolueert.

Elke berekening is gebaseerd op een momentop-
name. Een herstructurering kan tot een verbetering
van de situatie leiden. We mogen evenwel niet op
dergelijke verbeteringen rekenen. Aangezien alle
voorspellingen tijdgebonden zijn, moeten we er
zeer voorzichtig mee omspringen.

Ik ben me uiteraard bewust van de specifieke pro-
blemen van de Vlaamse KMO’s. Tot mijn grote ver-
bazing heeft de heer Van Goethem daarnet gezegd
dat de Vlaamse overheid tot op heden niet veel
heeft gedaan. Vorig jaar hebben we immers het ac-
tieplan Ondernemen gelanceerd. Dit actieplan, dat
in deze commissie al meermaals is toegelicht,
wordt momenteel stap voor stap uitgevoerd. Op dit
ogenblik zijn reeds 60 percent van de vorig jaar be-
loofde maatregelen uitgevoerd. Aangezien een
aantal dossiers in een stroomversnelling zitten en
binnenkort definitief zullen worden beslecht, zal
dat percentage in de loop van de komende maan-
den aanzienlijk stijgen.

We mogen overigens het verband tussen die maat-
regelen en een aantal andere beleidsinitiatieven
niet uit het oog verliezen. Zo heeft de federale
overheid een aantal belangrijke beslissingen geno-
men met betrekking tot het statuut van de zelfstan-
digen, de fiscaliteit en de administratieve vereen-
voudiging. De oprichting van de Kruispuntbank en
van de virtuele loketten zijn geen details. Ik ben
ervan overtuigd dat die maatregelen op korte ter-
mijn een wezenlijke invloed op de administratieve
vereenvoudiging zullen uitoefenen. Op het Vlaams
niveau is, bijvoorbeeld, het innovatiebeleid gemo-
derniseerd en meer op KMO’s gericht.
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De drie belangrijkste thema’s van het actieplan
Ondernemen zijn het stimuleren van het onderne-
merschap, het versterken van de financiële struc-
tuur van de ondernemingen en de administratieve
vereenvoudiging. Het in januari 2003 goedgekeur-
de decreet betreffende de ondersteuningsmaatre-
gelen voor bedrijven vormt de basis van het actie-
plan. Door middel van dit decreet hebben we
komaf gemaakt met een groot gedeelte van een
verouderde wetgeving die in het verleden allicht
een bepaalde verdienste heeft gehad, en die nu
veel transparanter is geworden en op de Europese
richtlijnen is afgestemd.

Onder het motto ‘Wij stimuleren ondernemen’
hebben we met betrekking tot alle aangehaalde
thema’s een aantal belangrijke maatregelen getrof-
fen. Een aantal andere maatregelen worden mo-
menteel nog uitgewerkt en zullen op zeer korte
termijn worden geïmplementeerd. Ik zal even een
overzicht geven van de maatregelen die we ter sti-
mulering van het ondernemerschap hebben geno-
men. Ik zal beginnen met de opleidingscheques. Se-
dert 4 februari 2002 kunnen ondernemingen met
een exploitatiezetel in het Vlaams Gewest oplei-
dingscheques aankopen. De waarde van elke oplei-
dingscheque bedraagt 30 euro. De helft van dat be-
drag wordt door de Vlaamse overheid betaald. Per
kalenderjaar mag een bedrijf 200 opleidingsche-
ques kopen. De cheques kunnen bij 984 erkende
opleidingsverstrekkers worden gebruikt.

Op 31 maart 2003 hadden 15.009 bedrijven reeds
1.083.763 opleidingscheques aangekocht. Hoewel
de grote ondernemingen ook van die maatregel
kunnen genieten, is uit de tussentijdse evaluaties
gebleken dat 88 percent van de opleidingscheques
door KMO’s wordt gekocht. Vooral wegens het
lage aantal cheques gaat het in de praktijk vooral
om een instrument voor de KMO’s. Uit de voorbe-
reidende studies was overigens gebleken dat de op-
leidingen vooral in die sector een probleem vorm-
den. Ik kan hieruit enkel besluiten dat deze maat-
regel zijn doel niet heeft gemist.

Een tweede maatregel betreft de adviescheques.
Om het inwinnen van bedrijfsadvies door kleine en
grote ondernemingen te stimuleren, voorziet de
Vlaamse overheid sedert 5 maart 2003 in advies-
cheques. Elke adviescheque heeft een waarde van
30 euro, waarvan de helft door de Vlaamse over-
heid wordt betaald. Per kalenderjaar mag een be-
drijf maximaal 820 adviescheques reserveren.

Twee maanden na het lanceren van dit initiatief
hebben reeds 713 geïnteresseerde bedrijven op
onze website een paswoord aangevraagd. Vergele-
ken met de vroegere adviespremies is dat een in-
drukwekkend resultaat. In 2002 zijn in totaal im-
mers slechts 315 adviespremies aangevraagd. Dat
deze maatregel een succes is, blijkt overigens ook
uit het voornemen van de Waalse overheid om dit
systeem ook in Wallonië in te voeren.

Momenteel hebben reeds 42 bedrijven adviesche-
ques gereserveerd. In totaal zijn al ongeveer 600
adviescheques verhandeld. Op het eerste zicht lijkt
dat een vrij trage start. Dat is evenwel normaal.
Het gaat hier immers om een nieuwe maatregel.
Bovendien moeten de bedrijven eerst onderhande-
lingen met een erkende adviesinstantie voeren
voor ze een adviescheque kunnen reserveren. Dat
kost uiteraard wat tijd.

Er zijn momenteel 258 erkende adviesinstanties.
Dat contingent is eigenlijk te beperkt. De raad
voor Advies en Consultancy, die momenteel in
volle oprichting is, moet dat probleem oplossen.

Zoals in deze commissie is gevraagd, zullen pre-
starters ook van die maatregel gebruik kunnen
maken. De adviescheques zullen in de toekomst
kunnen worden gebruikt om haalbaarheidsstudies
over nieuwe ondernemingen of over het overne-
men van bestaande ondernemingen te prefinancie-
ren.

Een derde maatregel bestaat uit de hervorming
van de centra voor Middenstandsopleidingen. We
hebben ons niet beperkt tot vraaggestuurde instru-
menten als de opleidingscheques. We hebben heel
wat aandacht besteed aan de opwaardering van de
centra voor Middenstandsopleidingen.

Door middel van fusies hebben we van de bestaan-
de 22 lesplaatsen 4 provinciale entiteiten gemaakt.
Al deze centra hebben de roepnaam Syntra meege-
kregen. De wijze van subsidiëren is vernieuwd. De
aandacht voor de outputcriteria en voor de kwali-
teit is verhoogd. Om beter op de nieuwe vragen
van de KMO’s te kunnen inspelen, zijn de lespro-
gramma’s versneld gemodulariseerd. Een specifiek
actieprogramma moet de leertijd stimuleren. Dit
zijn overigens niet de enige maatregelen die we in
dit verband reeds hebben getroffen.

De ondernemersplanwedstrijd Bizidee, die op 23
mei 2003 is afgelopen, vormt een vierde maatregel
die in het kader van het actieplan Ondernemen is
genomen. Die wedstrijd stond open voor studenten
van hogescholen en universiteiten, voor vorsers en
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voor jonge professionals. De deelnemers werken
geleidelijk hun ondernemingsplan uit onder profes-
sionele begeleiding. De winnaar van de wedstrijd
ontvangt een geldprijs van 25.000 euro. We hopen
dat dat geld wordt aangewend om het businessplan
effectief te realiseren. In de derde fase konden de
overgebleven 110 deelnemers werken aan een ge-
detailleerd en met feiten onderbouwd onderne-
mingsplan. Daarvan werden er nog 10 geselec-
teerd, om dan de allerbeste met de hoofdprijs te
bekronen.

De jongste winnaar is een dokter. Hij heeft de am-
bitie om met de prijs zijn patent te betalen. Het is
een heel mooi project dat ongetwijfeld nog van
zich zal laten spreken. Het loopt in samenwerking
met de VUB. Als de man zijn patent heeft, kan hij
meteen wereldwijd van start gaan met zijn product.
Hij kan een aanzienlijke bijdrage leveren aan de
reeds hoge kwaliteit van de Vlaamse farmaceuti-
sche sector. Er namen nog veel andere interessante
projecten deel aan de wedstrijd.

Een vijfde element vormen de brugprojecten tus-
sen Economie en Onderwijs. Die maatregel is op 4
april 2003 goedgekeurd en heeft als doel het on-
dernemerschap bij de schoolgaande jeugd, van la-
gere school tot de universiteit, te bevorderen. Sa-
menwerkingsverbanden tussen bedrijfsleven en on-
derwijs – met cofinanciering van het bedrijfsleven –
kunnen genieten van een steun van 50 percent, met
een maximum van 250.000 euro. De subsidiëring
van de projecten gebeurt via een wedstrijdformule.
De beste projecten worden tot uitputting van het
beschikbare budget van 2,5 miljoen euro gesubsi-
dieerd. De eerste call is gepland vóór de zomer,
zodat in het schooljaar 2003-2004 effectief kan
worden gestart.

Dit aanbod geldt niet alleen voor mini-onderne-
mingen of voor het lager onderwijs. Hier werd ooit
smalend gedaan over het feit dat ik die projecten
ook in het kleuteronderwijs wil aanbieden. Een
groep pedagogen heeft een brochure uitgewerkt
die het ontwikkelen van attitudes bij kleuters pro-
moot. Zij dringen erop aan dat kleuters op velerlei
manieren en vlakken worden aangemoedigd.

In Kortrijk heb ik een project in een lagere school
mogen openen. Ik stond versteld van het werk en
de inzet van leerlingen van 11 jaar. Het zesde stu-
diejaar had een totaalproject uitgewerkt voor een
fietspad. Ze hadden een commerciële activiteit op-
gezet met onder meer de verkoop van een cd. Ik
stond eveneens verbaasd over de onvoorstelbare

taalvaardigheid van de drie meisjes die het project
voorstelden. Dat lijkt mij een beloftevol begin.
Zo’n 43 lagere scholen zijn bij een brugproject be-
trokken. Daar zullen we op termijn de vruchten
van plukken. Dat is uiteraard een langetermijnaan-
pak.

Het zesde element is de verlenging of vernieuwing
van bestaande maatregelen. Een aantal projecten
liep al. Over het project mini-ondernemingen heb-
ben we het al gehad. Via subsidiëring van de activi-
teiten van de VZW Vlaamse Jonge Ondernemin-
gen blijft de Vlaamse overheid ook in 2003 het pro-
ject mini-ondernemingen verder steunen. Dit pro-
ject wil de ondernemerschapsattitude bij laatste-
jaars van het secundair onderwijs bevorderen.

We wilden een gelijkaardige subsidiëring voor de
peterschapsprojecten. Daar wordt aan gewerkt. In
plaats van exclusief langs aanbodzijde te subsidië-
ren, zal de financiering in de toekomst verlopen via
twee sporen. Vanuit de aanbodzijde kunnen organi-
satoren met toepassing van een callsysteem peter-
schapsprojecten indienen, waarna op basis van een
aantal criteria, een rangschikking wordt opge-
maakt. Vanuit de vraagzijde kunnen de deelnemers
hun deelnamekosten betalen met opleidingsche-
ques. Zo is onder meer de Unizo gestart met een
peterschapsproject in een school. Dergelijke orga-
nisaties kunnen ook gebruik maken van die call, als
ze aan de criteria voldoen. De peterschapsprojec-
ten zullen op termijn hun vruchten afwerpen.

Voorts zijn er ook belangrijke beslissingen getrof-
fen voor de versterking van de financiële structuur
van ondernemingen. De Arkimedes-regeling werd
op 13 december 2002 principieel goedgekeurd door
de Vlaamse regering. Met dat ontwerp van decreet
willen we risicokapitaal activeren voor de KMO’s
in Vlaanderen. Het ligt voor advies bij de Raad van
State. Met het ontwerp wordt de burger aangemoe-
digd om via een belastingkrediet in de personenbe-
lasting geld in een investeringsfonds te pompen.
Met die middelen kunnen investeringsmaatschap-
pijen in startende bedrijven en bedrijven in om-
schakeling investeren, hetzij via het nemen van
participaties, hetzij via hefboomleningen. Hierdoor
daalt bij de investeringsmaatschappijen de gemid-
delde kapitaalkost en kunnen zij sneller kapitaal
ter beschikking stellen voor risicovolle investe-
ringsprojecten. De maatregel zal eind 2003 in wer-
king treden na bespreking en goedkeuring in het
Vlaams Parlement.

De nieuwe waarborgregeling voor investeringskre-
dieten voorziet in een automatische waarborg door
de Vlaamse overheid van investeringskredieten
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toegestaan door kredietinstellingen aan kleine en
middelgrote ondernemingen. De kredietinstellin-
gen beslissen autonoom welke bedrijven in aan-
merking komen voor de overheidswaarborg. Het
Vlaams Gewest waarborgt 75 percent van het kre-
dietbedrag. We proberen dit te implementeren
tegen eind 2003.

In het recent afgesloten werkgelegenheidsakkoord
tussen de werknemers- en werkgeversorganisaties
engageerde de Vlaamse regering zich om het ge-
westelijk aandeel in de onroerende voorheffing
vanaf 2004 af te schaffen. Het recht van de provin-
ciale en lokale overheden om opcentiemen op de
onroerende voorheffing te innen blijft uiteraard
bestaan. We waren het eens over die lineaire maat-
regel omdat hij wellicht zonder veel papieren
rompslomp bij iedereen toepasbaar is.

U hebt zelf verwezen naar de overgangsmaatregel
voor de textiel- en wasserijbedrijven om de impact
te verzachten van het feit dat de milieuheffingen
niet langer aftrekbaar zijn.

De ‘expansiesteun nieuwe stijl’ is uiteraard het be-
langrijkste instrument. Voor steun aan gewone in-
vesteringen wordt een callsysteem ingevoerd. Dat
wordt gesplitst in twee lijnen, één voor de KMO’s
en één voor de grote ondernemingen. In beide ge-
vallen worden de ondernemingen gescreend. Op
basis van de bekomen ranking worden de investe-
ringsprojecten vervolgens gesteund tot uitputting
van de beschikbare middelen.

Voor steun aan ecologische investeringen wordt
een aparte regeling ingevoerd. Dat hebben we al
eerder gedaan. Ecologiesteun zal bijdragen tot een
merkbare verbetering van het duurzaam onderne-
men in het algemeen en de realisatie van de Kyoto-
doelstellingen in het bijzonder. Beide voorstellen
werden principieel goedgekeurd door de Vlaamse
regering op 4 april jongstleden. Voor KMO’s wordt
de implementatie gepland in het najaar 2003, voor
grote ondernemingen en ‘ecologie nieuwe stijl’
vanaf begin 2004.

Vorig jaar hebben we het steunpunt Ondernemer-
schap, Onderneming en Innovatie opgestart dat
vooral inzake beleidsvoorbereidend studiewerk
een belangrijke leemte moet invullen. Op dit ogen-
blik wordt door het steunpunt een ‘Vlaamse econo-
mische barometer’ ontwikkeld. Dat instrument zal
actief worden gebruikt om de concurrentiepositie
van de Vlaamse economie op de voet te volgen. Dit
gaat van start in het najaar 2003.

Op het vlak van de administratieve vereenvoudi-
ging ten slotte werden bergen verzet via de e-
governmentrealisaties. Op de vernieuwde website
www.vlaanderen.be/ondernemen kunnen KMO’s
terecht voor alle informatie betreffende diverse as-
pecten van het ondernemen, zoals : startformalitei-
ten, een onderneming beheren, een onderneming
stopzetten, enzovoort. De opleidings- en adviesche-
ques kunnen enkel on line via de respectieve web-
sites worden besteld. Hierdoor gebeurt de afhande-
ling van vragen naar cheques volledig automatisch.

De ondernemersplanwedstrijd verloopt eveneens
in grote mate via het internet. Dergelijke wedstrij-
den bestaan al langer in de ons omringende landen.
Het aantal deelnemers lag hier veel hoger dan in
om het even welk buurland. Dat betekent dat het
wel degelijk een schot in de roos is. Drie groepen
nemen hieraan deel : studenten, vorsers en werkne-
mers. Van die laatste groep starten er heel wat hun
eigen bedrijf op. Dat wordt onder meer bewezen
door de winnaar en andere laureaten van de wed-
strijd Bizidee.

De Vlaamse regering besliste op 19 juli 2002 tot de
invoering en aanwending van het unieke onderne-
mingsnummer binnen de databanken van alle
Vlaamse overheidsdiensten. Dat houdt in dat elke
onderneming, instelling, BTW-plichtige of werkge-
ver bij de overheid zal worden geregistreerd via
een uniek nummer dat door de Kruispuntbank On-
dernemingen, de KBO, van de federale overheid
wordt aangeboden. De overheid zal geen informa-
tie meer moeten opvragen waarover zij reeds be-
schikt.

Ik hoef u niet te vertellen hoe belangrijk dat is. Het
gebruik van dit unieke nummer is het fundament
voor de administratieve vereenvoudigingen. Toen
ik als federaal minister bevoegd was voor de
KMO’s, moesten de Kamers van Ambachten en
Neringen bij de kapitaalsverhoging van een bedrijf
of vennootschap de diploma’s van de beheerders
opnieuw opvragen. Ik ken bedrijfsleiders die daar
ontzettend boos over waren en weigerden hun di-
ploma weer boven te halen. Dat is nu van de baan.
Van zodra de gegevens opgeslagen zijn, moeten ze
niet meer worden gewijzigd, enkel geactualiseerd.

Met de Huizen van de Vlaamse Economie wil de
Vlaamse overheid in elke provinciehoofdstad de
diensten van de GOM, het VIZO en Export Vlaan-
deren in één huis groeperen. In dit ‘one stop’ klant-
gericht huis krijgen de persoon met een idee, de
starter én de doorgroeier een gepersonaliseerde en
kwaliteitsvolle service aangeboden. In Gent kwam
het eerste Huis van de Vlaamse Economie tot
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stand. Binnenkort vindt het onderdak in het
Grootseminarie. Eind volgende week start het
Brugse huis, en eind juni dat van Hasselt.

Nog een nieuwe maatregel in uitwerking is die
voor de digibeten. Een digibeet is iemand die vols-
trekt onkundig is op het gebied van computers en
informatietechnologie. Diverse onderzoeken tonen
aan dat zich bij de ondernemingen met vijf tot tien
werknemers veel digibeten bevinden. Daarom wil
de Vlaamse regering voor die ondernemingen in
een tegemoetkoming voorzien in de aansluitings-
en abonnementskosten van een internetaansluiting
voor de werknemers die zich via een e-learningmo-
dule laten begeleiden op de informatiesnelweg.
Deze maatregel is nog in voorbereiding. We willen
dit opstarten in het najaar van 2003.

In het voorbije jaar werd naast de vijf krachtlijnen
van het actieplan Ondernemen nog een zesde toe-
gevoegd, met name de nood om innoverend onder-
nemerschap te stimuleren. Ondertussen is Flanders
Drive operationeel en wordt het Vlaams Instituut
voor de Logistiek volgende week officieel geo-
pend. De opstart van Flanders Mechatronics in
Antwerpen staat ook nog voor dit jaar op de agen-
da. De mechatronica of machinebouw wordt hét
thema op de volgende openbedrijvendag.

Al deze initiatieven hebben tot doel innovatie in
Vlaamse bedrijven te stimuleren, met bijzondere
aandacht voor de KMO's. Flanders Drive richt zich
daarbij op de automotive sector en zijn toeleveran-
ciers. Het Vlaams Instituut voor de Logistiek pro-
beert het kenniscentrum van de logistieke sector in
Vlaanderen te worden, en Flanders Mechatronics
heeft een gelijkaardige ambitie voor de sector ma-
chinebouw.

Ik heb dit onderwerp uitvoerig toegelicht omdat de
vragen ook algemeen waren. In elk geval zal het
actieplan tegen het einde van dit jaar zo goed als
volledig uitgevoerd zijn.

De voorzitter : De heer Van Goethem heeft het
woord.

De heer Roland Van Goethem : Ik dank u voor uw
uitvoerig antwoord, mijnheer de minister. Ik heb
zo’n twaalf initiatieven genoteerd. Sommige kan ik
voor 100 percent onderschrijven, bij andere heb ik
enige bedenkingen. We hebben daar al over ge-
praat, ik zal de discussie niet weer openen.

U had het over e-learning. De federale overheid
heeft bepaald dat een internetabonnement be-
stemd voor de werknemer zal worden beschouwd
als een voordeel in natura. Dat heeft fiscale reper-
cussies. Ik vind dan ook dat u overleg moet plegen
met uw federale collega, want uw goedbedoeld ini-
tiatief gaat verloren.

Uit het geheel aan maatregelen blijkt evenwel dat
de Vlaamse ondernemingen met een concurrentië-
le handicap blijven zitten. Die handicap situeert
zich voornamelijk op het vlak van de loonkosten.
In vergelijking met de bedrijven in onze buurlan-
den blijven de Vlaamse KMO’s met een achter-
stand kampen. De goedbedoelde initiatieven van
de minister volstaan niet om die concurrentiële
handicap weg te werken.

Minister Jaak Gabriels : Mijnheer Van Goethem,
uw interpellatie gaat duidelijk over de maatregelen
van de Vlaamse regering. Ik moet me tot mijn
eigen bevoegdheden beperken. Ik kan geen beslis-
singen nemen over federale aangelegenheden. Ik
kan enkel een aantal ideeën lanceren en onder-
steunen.

Tijdens de voorbije verkiezingscampagnes hebben
alle politieke partijen een verlaging van de loonlas-
ten in het vooruitzicht gesteld. Iedereen is het eens
over de noodzaak om de loonlasten te verlagen.
Hoe ver die verlaging zal gaan, is afhankelijk van
onze financiële en andere mogelijkheden.

Ik ben er alleszins van overtuigd dat de loonlasten
moeten worden verlaagd. In vergelijking met onze
buurlanden ligt de competitiviteit van de bedrijven
in Vlaanderen nog steeds te laag. Indien we onze
bedrijven op termijn met gelijke wapens willen
laten strijden, moeten we die handicap wegwerken.
Aangezien de verlaging van de loonlasten niet tot
mijn bevoegdheden behoort, ben ik er in mijn ant-
woord op deze interpellatie niet dieper op inge-
gaan. Ik heb het hier enkel gehad over de maatre-
gelen die tot mijn eigen bevoegdheidsdomeinen
behoren.

De heer Roland Van Goethem : Ik zou er toch op
willen wijzen dat de regeringsvorming op federaal
niveau in volle gang is. Bent u van plan deze gele-
genheid aan te grijpen om met betrekking tot de
loonlasten bijkomende resultaten te boeken ? 

Minister Jaak Gabriels : We hebben al een paar
rondetafelgesprekken georganiseerd met de grote
industriële sectoren die door een eventuele verho-
ging van de electriciteitstarieven of door de imple-
mentatie van het Kyotoverdrag zouden worden ge-
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troffen. Onlangs heb ik het rapport van die ronde-
tafelgesprekken ontvangen. Zodra de Vlaamse re-
gering dat belangrijk rapport heeft goedgekeurd,
zal ik het aan de formateur overmaken.

Vandaag staat in de kranten dat de chemiesector
aan de alarmbel trekt. We moeten alle betrokkenen
duidelijk maken dat we de bestaande vragen zullen
beantwoorden. We mogen dit niet langer voor ons
uitschuiven.

Ik zal de federale regeringsformateur tevens het
protocol tussen minister Kubla en mezelf bezorgen.
Dat protocol bevat een achttal specifieke punten
die door middel van maatregelen van de federale
regering moeten worden aangepakt. De deelne-
mers aan de federale regeringsonderhandelingen
zullen hierover een memorandum ontvangen.

De voorzitter : Het incident is gesloten.

– Het incident wordt gesloten om 11.04 uur.
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